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Soc l’Helena Cuartero, tinc 18 anys i estic estudiant el cicle formatiu de grau superior de Fabricació de Productes 
Farmacèutics, Biotecnològics i afins a l’institut Miquel Biada a Mataró.



Va ser difícil, ja que al meu any (estem amb època de baby-boom) va néixer molta gent i hi ha molta demanda de 
cicles i poques places, especialment en l’àmbit científic, ja que és un camp força sol·licitat. Fins el setembre no vaig 
saber què estudiaria finalment ni on. No va ser una etapa agradable, ja que jo volia seguir estudiant. Primer em vaig 
matricular a diferents graus universitaris i a cicles formatius, pensant que seria fàcil l’entrada a aquesta segona opció.

Tothom devia pensar el mateix perquè molts havíem posat com a 
primera opció a la nostra preinscripció a cicles el mateix cicle i en horari de 
matí, això va fer que em quedés sense plaça al centre i cicle que havia 
escollit, ja que només compta la primera opció que has posat a la 
instància per fer l’adjudicació de plaça. Finalment vaig matricular-me a 
un cicle privat, el mateix cicle que estic fent ara però a Barberà del Vallès, 
però a mitjans de setembre es van obrir les llistes per les segones 
assignacions i vaig entrar a Miquel Biada.



Sempre es poden canviar moltes coses per tal que tot sigui tal i com tu 
vols, jo si hagués de canviar alguna cosa seria haver tret més nota de 
mitjana a batxillerat, però també considero que s’haurien d’obrir més 
places tant a universitats com a cicles formatius, ja que molta gent s’ha 
quedat sense plaça i no crec que jo hagi estat l’única que ha viscut tota 
aquesta moguda.

Helena Cuartero

Explica'ns com ha estat la teva experiència des que vas acabar el batxillerat fins que no 
has accedit a cursar el cicle formatiu. Com ho has viscut?

Perquè no tenia clar quina carrera cursar i em van proposar de mirar 
cicles formatius de grau superior relacionats amb les ciències, per veure 
si allò que s’hi estudiava s'adaptava més amb el que jo busco en un 
futur o no.

Per què vas decidir cursar un cicle de grau superior? 
Què et va fer acabar de decidir?

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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Estic molt contenta d’aquesta decisió ja que m’ha ajudat molt a veure els 
estudis d’una manera diferent, és el primer cop que estudio temes que 
m’agraden i em veig treballant d’això en un futur.

Al final és una decisió molt complicada ja que et passen pel cap molts dubtes, no saps si allò que cursaràs t’agradarà o 
no. El que jo recomano és centrar-se bé en una branca que t’agrada i buscar diferents opcions, encara que t’equivoquis 
sempre es pot canviar i dins d’aquell àmbit pots trobar altres sortides i possibilitats.

Quina valoració en fas ara d'estudiar FP?

L’única cosa que canviaria seria treure més nota en l’etapa de batxillerat 
per el simple fet de no haver d’esperar fins el setembre per saber on havia 
d’estudiar i si realment allò que estudiaré m’agradarà o no.

Si tornessis a passar pel mateix procés, què faries de 
diferent?

Sí, ja que m’han acompanyat en el procés de triar un cicle que s’adaptés a 
allò que jo buscava. I quan em vaig quedar sense plaça, vam mirar totes 
les possibilitats, també centres privats.



M’han donat suport per no desanimar-me tant i m’han ajudat a veure 
que hi ha moltes opcions a banda de cursar un cicle o una carrera.

És important el paper de la teva família en tot aquest 
procés? Per què?

Què recomanaries a altres persones que es podrien trobar en la teva mateixa situació?

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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Sí, ja sigui un altre cicle superior de la mateixa família o anar a la universitat fent una carrera relacionada amb química o 
farmàcia.

La teva intenció és continuar estudis acabat el cicle?

Sí, des del meu punt de vista estic traient millors notes perquè vaig més motivada i també estic estudiant una cosa que 
m’agrada molt, tot i que també venir de batxillerat facilita l’expedient. Molts mòduls han tingut gran relació amb el temari 
de química i això ha fet que no fos tant difícil i poder treure molt bones notes.

El teu expedient acadèmic és millor a l'FP?

Ho recomanaria a tothom que no tingui clar el grau que vol estudiar i no 
tingui un expedient amb notes molt altes. Un cicle formatiu sol ser molt 
més específic que no una carrera universitària. També és recomanable per 
a tots aquells que tenen pensat treballar després d’haver cursat el cicle, ja 
que amb les pràctiques que es fan a empreses et dona molta més 
experiència.

Vista la teva experiència, recomanes cursar cicles formatius?

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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Em dic Paqui, soc la mare de l’Helena, estudiant de CFGS en Productes Farmacèutics i Biotecnològics. Treballo en 
temes de formació i orientació i reconec que quan es viu en pròpia pell el problema que la teva filla no pugui 
accedir als estudis desitjats, la situació de canvi, incertesa i, sobretot, veure que la realitat del problema és només 
de mancança de places… sabent que hi ha molta gent que queda sense i obligats a fer anys “sabàtics”, els nervis i 
el neguit afloren.

Paqui

Estudiar FP va ser la primera opció com a família? Per 
quin motiu?

Per nosaltres, la formació professional sempre ha estat una opció. Durant 
el darrer any del batxillerat, sabent que les notes de tall de les carreres 
que l’Helena volia fer eren “inaccesibles” pel seu expedient, volia cursar 
farmàcia o enginyeria biotècnica, la via dels cicles formatius era l’opció 
que des del primer trimestre plantejàvem com una opció més.

El motiu? tenim molt bona formació professional, capacitadora i de 
qualitat. Cada vegada hi ha més connexió entre mercat laboral i cicles 
formatius. Amb aquesta formació es pot obrir via de continuïtat 
acadèmica o laboral.

Què coneixíeu de l’FP abans que la vostra filla la 
cursés?

Com a professional de l’àmbit de l’ocupació conec la formació 
professional com una opció molt vàlida de capacitació. A nivell familiar 
hem d’afegir que el pare de l’Helena va estudiar també formació 
professional (FPII en aquella època) i la seva experiència formativa ha 
estat molt positiva.

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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En aquells moments la formació professional connectava ja amb el mercat de treball i les seves necessitats, la 
modernització de les instal·lacions, la formació amb pràctiques i opcions de poder ampliar aquesta capacitació amb 
programes com Leonardo, ara Erasmus… Ja era una opció molt vàlida per acreditar i capacitar professionalment.

De les opcions que ha tingut, perquè amb el temps ha tingut 
opcions, és la que més li agrada amb el que ella creu que és la seva 
vocació.

Per què l’Helena fa ara un cicle superior?

La valoració és positiva ja que ella és feliç. Tal com diu, ara ja està 
fent el que li agrada i se sent motivada, això ho notem no només a 
nivell d’expedient, sinó en el grau de maduresa de l’Helena. En 
aquests moments estudia amb un objectiu, té ganes de començar 
temes nous, pràctiques… i es planteja poder tenir més opcions tant 
a nivell universitari com de formació professional.

Quina valoració en feu?

La proximitat amb el temari i la seva practicitat, diria que veu una relació més immediata amb el que està 
estudiant (en un primer trimestre ja ha practicat fent cremes, sabons, medicaments, cerveses, etc.). Per una altra 
banda, és un ambient més familiar. Ha pogut estudiar al mateix municipi on viu, finalment, evitant trasllats, i … 
festes universitàries! En breu també començarà a fer pràctiques i li donarà una visió àmplia d’allò que li interessa, 
ja des de ben jove.

Què li aporta l’FP que no té la universitat o 
altres estudis?

En cap moment ens va costar pensar i veure que l’FP era l’opció. De fet l’Helena ha tingut opcions formatives 
universitàries que ella mateixa descartava optant per CFGS, encara que fos de manera privada.

Us va costar, com a família fer el canvi a l’FP?

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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Aquest apartat és summament important, ja que sembla fàcil poder entrar en un CFGS venint, per exemple de batxillerat i 
no, en el nostre cas no ho ha estat. L’Helena volia fer un CFGS relacionat amb la farmàcia o laboratori. La primera opció que 
vam afegir a la preinscripció va ser en un centre on el cicle era de matí, aquest cicle té molta demanda i l’Helena va quedar-
ne fora.



En aquest sentit no vam tenir orientacions per part del centre (institut, ni enlloc) recomano que es miri la nota de tall de 
l’any anterior i el número de sol·licituds, per tal de veure opcions reals. Si a mi m’haguessin recomanat aquest exercici, no 
hauríem patit tant a l’estiu, ja haguéssim anat al CFGS de tarda-nit directament, on hagués entrat des del primer moment.



En aquest punt també recomano que si aneu per la via de centres privats heu d’anar amb molta cura, perquè vam a estar 
a punt d’entrar en centres no homologats, que deien fer el CFGS però després els exàmens van per accés lliure i les 
pràctiques les busquen els alumnes.



De fet, és important mirar que el centre estigui inscrit amb els estudis dins del Departament d’Educació de la Generalitat.

Com va ser el camí per trobar un cicle formatiu?

Bé, entrar a la formació professional o a un cicle formatiu de grau superior és un èxit i no un fracàs! L’Helena és 
feliç, estudia i treballa amb el que li agrada. Avui dia anar a la universitat no és garantia de res, el més important 
és que els fills trobin la seva vocació i l’Helena sembla que l’ha trobat.

Què se sent com pare i mare quan, tot i tenir un bon expedient acadèmic, la vostra 
filla no pot entrar als estudis que li interessen?

És molt important l’acompanyament. Quan al juliol vam veure el missatge de la Generalitat al expedient amb un 
“cap assignació de centre” vam caure en el desànim, però com a pares hem de remuntar això i acompanyar 
buscant opcions amb els professionals de l’orientació i amb els suports que hi ha per poder trobar sortida. Ha estat 
un estiu dur, picant pedra, provant centres, trucades, mails, etc. però finalment, després d’haver entrat primer a un 
centre privat, fins i tot ha trobat plaça on li agrada i al nostre municipi.


Què els diríeu a altres famílies que es poden trobar en aquesta mateixa situació?

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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Recomano que aneu a les portes obertes dels centres que tinguin estudis que poden interessar als vostres fills. És bàsic 
que els fills facin i estudiïn allò que els motiva i és la seva vocació.

Per què creieu és una bona opció?

La formació professional és una sortida laboral i formativa important, el mercat de treball necessita professionals 
capacitats. Personalment ho recomano, sobretot, als joves que pateixen amb l’expedient per entrar als graus 
universitaris per tenir una nota molt justa per accedir-hi o, simplement, com una sortida molt respectable.

A qui recomaneu cursar FP?

Notícies de l’FP

https://n9.cl/xpxjj https://n9.cl/0rcyy https://n9.cl/8u8wv

https://n9.cl/9wib5 https://n9.cl/tawfs

https://n9.cl/tezsq https://n9.cl/gmiu1

https://n9.cl/0gf8q

https://n9.cl/tjllo

Amb el suport de l’Ajuntament de Barcelona.
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